

JUMU'AH KHUTBAH COVID-19

KHUTBAH 1

الْحَمْدُ لِلَّهِ الَّذِي أَنْزَلَ عَلَى عَبْدِهِ الْكِتَابَ وَلَمْ يَجْعَلْ لَهُ عِوَجًا قَيِّمًا لِيُنذِرَ بَأْسًا شَدِيدًا مِمَّنْ لَدُنْهُ وَيُبَشِّرَ الْمُؤْمِنِينَ الَّذِينَ يَعْمَلُونَ الصَّالِحَاتِ أَنَّ لَهُمْ أَجْرًا حَسَنًا مَا كُنْتُمْ فِيهِ أَبَدًا
وَالصَّلَاةَ عَلَى الْمُصْطَفَى مُحَمَّدٍ وَآلِهِ وَأَصْحَابِهِ أَجْمَعِينَ
أَمَّا بَعْدُ

قَالَ اللَّهُ تَعَالَى اعْوِذْ بِاللَّهِ مِنَ الشَّيْطَانِ الرَّجِيمِ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
{ فَادْكُرُونِي أذكُرْكُمْ وَاشْكُرُوا لِي وَلَا تَكْفُرُونِ } [البقرة: 152]

Translation: Therefore, remember Me, I will remember you. Be grateful to me and do not be ungrateful.

{ يَا أَيُّهَا الَّذِينَ آمَنُوا اذْكُرُوا اللَّهَ ذِكْرًا كَثِيرًا وَسَبِّحُوهُ بُكْرَةً وَأَصِيلًا } [الأحزاب: 41، 42]

Translation: O you who have Imaan! Remember Allah in abundance and glorify Him in the morning and evening.

{ إِنَّ فِي خَلْقِ السَّمَاوَاتِ وَالْأَرْضِ وَاخْتِلَافِ اللَّيْلِ وَالنَّهَارِ لآيَاتٍ لِأُولِي الْأَلْبَابِ الَّذِينَ يَذْكُرُونَ اللَّهَ قِيَامًا وَقُعُودًا وَعَلَى جُنُوبِهِمْ وَيَتَفَكَّرُونَ فِي خَلْقِ السَّمَاوَاتِ وَالْأَرْضِ رَبَّنَا مَا خَلَقْتَ هَذَا بَاطِلًا سُبْحَانَكَ فَقِنَا عَذَابَ النَّارِ } [آل عمران:

[190، 191]

Translation: Verily, in the creation of the heavens and earth and in the alternation of the night and day are signs for those who have intelligence (who care to ponder). They who remember Allah while standing, sitting and lying down and they think about the creation of the heavens and earth,

they say: Our Rabb You have not created all this without a purpose! We glorify your purity so save us from the punishment of the fire.

{ وَلَذِكْرُ اللَّهِ أَكْبَرُ وَاللَّهُ يَعْلَمُ مَا تَصْنَعُونَ } [العنكبوت: 45]

Translation: Without doubt, the Dhikr of Allah is greatest

{ وَادْكُرُوا اللَّهَ فِي أَيَّامٍ مَعْدُودَاتٍ } [البقرة: 203]

Translation: Carry out the remembrance of Allah during the appointed days

{ وَادْكُرْ رَبَّكَ كَثِيرًا وَسَبِّحْ بِالْعَشِيِّ وَالْإِبْكَارِ } [آل عمران: 41]

Translation: Remember your Rabb abundantly and glorify him by night and day

{ إِنَّمَا الْمُؤْمِنُونَ الَّذِينَ إِذَا ذُكِرَ اللَّهُ وَجِلَّتْ قُلُوبُهُمْ وَإِذَا تُلِيَتْ عَلَيْهِمْ آيَاتُهُ زَادَتْهُمْ إِيمَانًا وَعَلَىٰ رَبِّهِمْ يَتَوَكَّلُونَ } [الأنفال:

[2

Translation: The Mu'mineen are those whose hearts tremble when Allah is mentioned, whose Imaan increases when His verses are cited to them and who trust only in their Rabb.

{ وَأَيُّوبَ إِذْ نَادَىٰ رَبَّهُ أَنِّي مَسَّنِيَ الضُّرُّ وَأَنْتَ أَرْحَمُ الرَّاحِمِينَ } [الأنبياء: 83]

Translation: And remember when Ayyoob (AS) prayed to his Rabb saying, “Difficulty has certainly afflicted me and you are the Most Merciful of those who show mercy”

{ وَذَا النُّونِ إِذْ ذَهَبَ مُغَاضِبًا فَظَنَّ أَنْ لَنْ نَقْدِرَ عَلَيْهِ فَنَادَى فِي الظُّلُمَاتِ أَنْ لَا إِلَهَ إِلَّا أَنْتَ سُبْحَانَكَ إِنِّي كُنْتُ مِنَ
الظَّالِمِينَ } [الأنبياء: 87]

Translation: And do not forget the person of the fish (Yunus AS) when he left in anger and thought that we would not straighten things for him. He prayed in the darkness saying, “There is no Illah but You. You are Pure. I have certainly been from among the wrongdoers”

{ وَزَكَرِيَّا إِذْ نَادَى رَبَّهُ رَبِّ لَا تَذَرْنِي فَرْدًا وَأَنْتَ خَيْرُ الْوَارِثِينَ } [الأنبياء: 89]

Translation: And remember when Zakariyya (AS) prayed, “O my Rabb! Do not leave me childless when you are the Best of Successors”

{ وَالذَّاكِرِينَ اللَّهَ كَثِيرًا وَالذَّاكِرَاتِ أَعَدَّ اللَّهُ لَهُم مَغْفِرَةً وَأَجْرًا عَظِيمًا } [الأحزاب: 35]

Translation: Men who remember Allah in abundance and women who remember Allah, Allah has prepared forgiveness and an immense reward for them.

وَقَالَ رَسُولُ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ أَفْضَلُ الذِّكْرِ لَا إِلَهَ إِلَّا اللَّهُ، وَأَفْضَلُ الدُّعَاءِ الْحَمْدُ لِلَّهِ

Translation: Rasullullah ﷺ said: The best of remembrance is La Ilaha Illallah (None has the right to be worshiped besides Allah) and the best of supplication is Al- Hamdu Lillah (praise is to Allah)

وَقَالَ أَيْضًا: مَنْ قَالَ لَا إِلَهَ إِلَّا اللَّهُ دَخَلَ الْجَنَّةَ

Translation: He ﷺ also said: Whoever says La Ilaha Illallah will enter Jannah

وَقَالَ أَيْضًا: مَثَلُ الَّذِي يَذْكُرُ رَبَّهُ وَالَّذِي لَا يَذْكُرُ رَبَّهُ، مَثَلُ الْحَيِّ وَالْمَيِّتِ

Translation: He ﷺ also said: the one who remembers Allah in comparison to the one who does not remember Allah is that of a living creature compared to a dead one

اللَّهُمَّ وَفَّقْنَا لِمَا نُحِبُّ وَتَرَضَى مِنَ الْقَوْلِ وَالْعَمَلِ وَالنِّيَّةِ وَالْهُدَى ، إِنَّكَ عَلَى كُلِّ شَيْءٍ قَدِيرٌ

اللهم اجعلنا من عبادك الصالحين

Translation: O Allah, make us from among your pious servants.

اللهم اجعلنا من عبادك المتقين

Translation: O Allah, make us from among your God-Fearing servants.

اللهم اجعلنا من عبادك المفلحين

Translation: O Allah, make us from among your successful servants.

اللهم اجعلنا من عبادك المستغفرين

Translation: O Allah, make us from among your servants who seek forgiveness.

و صلى الله على النبي الكريم

KHUTBAH 2

الْحَمْدُ لِلَّهِ نَحْمَدُهُ وَنَسْتَعِينُهُ وَنَسْتَغْفِرُهُ، وَنَعُوذُ بِاللَّهِ مِنْ شُرُورِ أَنْفُسِنَا، مَنْ يَهْدِي اللَّهُ فَلَا مُضِلَّ لَهُ، وَمَنْ يُضِلِّ اللَّهُ فَلَا هَادِيَ لَهُ، وَأَشْهَدُ أَنْ لَا إِلَهَ إِلَّا اللَّهُ وَحْدَهُ لَا شَرِيكَ لَهُ، وَأَشْهَدُ أَنَّ مُحَمَّدًا عَبْدُهُ وَرَسُولُهُ

أَمَّا بَعْدُ قَالَ اللَّهُ تَعَالَى اعُوذُ بِاللَّهِ مِنَ الشَّيْطَانِ الرَّجِيمِ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
إِنَّ اللَّهَ وَمَلَائِكَتَهُ يُصَلُّونَ عَلَى النَّبِيِّ يَا أَيُّهَا الَّذِينَ آمَنُوا صَلُّوا عَلَيْهِ وَسَلِّمُوا تَسْلِيمًا اللَّهُمَّ صَلِّ عَلَى مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِ مُحَمَّدٍ كَمَا صَلَّيْتَ عَلَى آلِ إِبْرَاهِيمَ إِنَّكَ حَمِيدٌ مَجِيدٌ، اللَّهُمَّ بَارِكْ عَلَى مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِ مُحَمَّدٍ كَمَا بَارَكْتَ عَلَى آلِ إِبْرَاهِيمَ إِنَّكَ حَمِيدٌ مَجِيدٌ

اللَّهُمَّ أَنْتَ السَّلَامُ وَمِنْكَ السَّلَامُ تَبَارَكْتَ يَا ذَا الْجَلَالِ وَالْإِكْرَامِ

Translation: Oh Allah, You are Peace, and Peace comes from you, you are blessed. O Possessor of Glory and Honor.

لَا إِلَهَ إِلَّا أَنْتَ سُبْحَانَكَ إِنِّي كُنْتُ مِنَ الظَّالِمِينَ

Translation: There is no Illah but You. You are Pure. I have certainly been from among the wrong doers.

رَبَّنَا ظَلَمْنَا أَنْفُسَنَا وَإِنْ لَمْ تَغْفِرْ لَنَا وَتَرْحَمْنَا لَنَكُونَنَّ مِنَ الْخَاسِرِينَ

Translation: O our Rabb! We have oppressed our souls and if you do not forgive us and show mercy to us, we will surely be the losers.

اللَّهُمَّ آتِ نَفُوسَنَا تَقْوَاهَا، وَرَكِّهَهَا أَنْتَ حَيْرٌ مَنْ رَكَّاهَا، أَنْتَ وَلِيُّهَا وَمَوْلَاهَا

Translation: O Allah, make my soul obedient and purify it, for you are the best one to purify it. You are its guardian and Lord.

اللَّهُمَّ إِنِّي نَعُوذُ بِكَ مِنْ قَلْبٍ لَا يَخْشَعُ، وَنَفْسٍ لَا تَشْبَعُ، وَعِلْمٍ لَا يَنْفَعُ، وَدَعْوَةٍ لَا يُسْتَجَابُ لَهَا

Translation: O Allah, I seek refuge in you from a heart that is not humble, a soul that is not satisfied, knowledge that is no benefit and a supplication that is not answered.

اللهم اغفر لأمة سيدنا محمد ﷺ

Translation: O Allah, forgive the Ummah of Rasullullah ﷺ .

اللهم ارحم أمة سيدنا محمد ﷺ

Translation: O Allah, show mercy on the Ummah of Rasullullah ﷺ .

اللهم أصلح أمة سيدنا محمد ﷺ

Translation: O Allah, reform the Ummah of Rasullullah ﷺ .

اللهم انصر وانتصر لأمة سيدنا محمد ﷺ

Translation: O Allah, assist and grant victory to the Ummah of Rasullullah ﷺ .

اللهم احفظ أمة سيدنا محمد ﷺ

Translation: O Allah, safeguard the Ummah of Rasullullah ﷺ .

اللَّهُمَّ اصرف عنا هذا الوباء

Translation: O Allah, avert away from us this pandemic.

اللَّهُمَّ إِنِّي أَعُوذُ بِكَ مِنَ الْبَرَصِ وَالْجُنُونِ وَالْجُدَامِ وَسَيِّئِ الْأَسْقَامِ

Translation: O Allah, I seek refuge in you from vitiligo, madness, leprosy and evil diseases.

اللَّهُمَّ بَارِكْ لَنَا فِي الْمَوْتِ وَفِي مَا بَعْدَ الْمَوْتِ

Translation: O Allah, bless us at the time of death and after death.

وَقَالَ رَسُولُ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ دَعَوَاتُ الْمَكْرُوبِ: اللَّهُمَّ رَحْمَتِكَ أَرْجُو، وَلَا تَكِلْنِي إِلَى نَفْسِي طَرْفَةَ عَيْنٍ،
وَأَصْلِحْ لِي شَأْنِي كُلَّهُ، لَا إِلَهَ إِلَّا أَنْتَ

Translation: Rasulallah ﷺ said: The supplications to be used by one who is distressed are: O Allah, the mercy is what I hope for. Do not abandon me to myself for an instant, but pull all my affairs in good order for me. There is no God but You.

اللَّهُمَّ إِنِّي أَسْأَلُكَ الصِّحَّةَ وَالْعِفَّةَ، وَالْأَمَانَةَ وَحُسْنَ الْخُلُقِ، وَالرِّضَا بِالْقَدَرِ

Translation: O Allah, I ask you for health, restraint, trustworthiness, good character and contentment with the decree.

اللهم صل على محمد و على اله محمد كما صليت على ابراهيم و على آل ابراهيم انك حميد مجيد

سُبْحَانَ رَبِّكَ رَبِّ الْعِزَّةِ عَمَّا يَصِفُونَ وَسَلَامٌ عَلَى الْمُرْسَلِينَ وَالْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ

Darul Iftaa Mahmudiyyah.

Mufti Ebrahim Desai.